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گــروه اقتصادی  - بیمــه مرکزی به  
مالکان وســایل نقلیه فاقد بیمه نامه شخص 
ثالث هشدار داده که کارت های سوخت آنان 
بزودی و با گسترش زیرساخت های دیتایی 
و اتصال به شبکه ستاد حمل و نقل وسوخت، 
قفل خواهد شــد و تا زمانی بیمه نامه نخرند، 
امکان استفاده از آن را نخواهند داشت.یکی از 
مواردی که در قانون »بیمه اجباری مسئولیت 
مدنی دارندگان وسایل نقلیه موتوری زمینی 
در مقابل شــخص ثالث« تاکید شده است، 
موضوع همگانی شدن استفاده از بیمه نامه ها 
برای تمامی دارندگان وسایل نقلیه موتوری 
زمینی است که برای حمایت از مردم در برابر 
حوادث رانندگی است. این موضوع از آنجا 
اهمیت دارد که بدانیم سالانه حدود ۲۰ هزار 
نفر از هموطنان جان خود را در تصادفات جاده 
ای از دست می دهند؛ سال گذشته ۲۰ هزار و 
۴۵ نفر قربانی اینگونه حوادث در کشور شدند 
و میزان مجروحان تصادفات نیز بیش از ۳۹۱ 
هزار نفر بود. قانون بیمه شخص ثالث تاکید 
دارد که تمامی وســایل نقلیه موتوری زمینی 
باید دارای بیمه نامه باشند و قانونگذار برای 
تشویق و جریمه افراد دارای وسایل موتوری، 
موادی را مشخص کرده است اما با این وجود 
همچنان بسیاری از افراد اقدام به خرید بیمه 
نامه نمی کنند و به همین سبب مخاطراتی را 
متوجه خــود و دیگران می کنند؛ این افراد با 
تهیه نکردن بیمه نامه برای وســایل نقلیه در 
صورت بــروز حادثه نمــی توانند حداقل 
جبران خســارت خودروی خود را دریافت 
و یــا پرداخت کنند. طبــق آمار از ۱۳ میلیون 

موتورســیکلت فعال در کشــور، حدود ۱۱ 
میلیون موتورسیکلت فاقد بیمه نامه شخص 
ثالث هســتند و در صورت بــروز حوادث 
رانندگی، خسارات جبران ناپذیر جانی و مالی 
برای دارندگان این وســایل به وجود می آید. 
همچنین یک میلیــون خودرو فاقدبیمه نامه 
شخص ثالث در کشور وجود دارد که حدود 
۳۰ هزار دستگاه آن به تاکسی ها تعلق دارند. 
برای الزام این گروه از صاحبان وسایل نقلیه، 
قانونگذار پیش بینی هایی را داشته است؛ در 
ماده ۴۸ قانون بیمه شخص ثالث آمده است: 
»ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت مکلف 
اســت از صدور هرگونه کارت ســوخت و 
تخصیص اولیه سهمیه یا ادامه آن برای وسایل 
نقلیه فاقد بیمه نامه خودداری کند.« اما به نظر 
می رســد که برای اجرای این بخش از قانون 
به زیرســاخت های مناسب نیاز است و باید 
دســتگاه های متولی از جمله بیمه مرکزی و 
ســتاد مدیریت حمل و نقل و سوخت برای 
اتصال ســامانه های خود به یگدیگر بهترین 
تعامل را داشته باشند. در همین زمینه مهدی 
قمصریان مدیرعامل صندوق تامین خسارت 
های بدنی در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی 
ایرنا درباره ایجاد زیرساخت های مناسب در 
ایــن دو بخش با بیان اینکه مهمترین چالش 
کشور درخصوص فناوری اطلاعات، تبادل 
اطلاعات و دیتا میان دســتگاه های مختلف 

اســت، اظهار داشت: بســیاری از دستگاه 
های کشور در ســامانه های مربوط به خود 
و زیرمجموعه هایشــان بهترین امکانات را 
ایجاد کرده اند، ولی متاســفانه بستر مناسبی 
برای اتصال این دستگاه ها با یکدیگر وجود 
ندارد و یکی از مهمترین اشکالات اطلاعاتی 
کشــور در این زمینه است. قمصریان با بیان 
اینکه از سال ۹۵ براساس ماده ۴۱ قانون بیمه 
نامه شخص ثالث باید سامانه جامع حوادث 
راننده تشکیل شود و همه دستگاه های متولی 
از جمله وزارت راه، اورژانس، بیمه، پلیس و ... 
تمامی اطلاعات خود درباره تصادفات را در 
این سامانه ثبت کنند، اظهار داشت: این قانون 
اردیبهشت سال ۹۵ تصویب شده و همچنان 
این ســامانه با اینکه راه اندازی شده اما در آن 
هیچگونه اطلاعاتی وجود ندارد. در این ماده 
قانونی آمده است: به منظور ساماندهی امور 
مربوط به حــوادث رانندگی، دولت مکلف 
اســت »ســامانه جامع حوادث رانندگی« را 
مطابق مقررات این قانون با مشــارکت همه 
دســتگاههای ذی ربط ایجاد و نســبت به 
روزآمد کردن و تحلیل مســتمر داده های آن 
اقدام کند. نیروی انتظامی، وزارت بهداشت، 
سازمان پزشکی قانونی و جمعیت هلال احمر 
موظفند اطلاعات مربوط به سوانح رانندگی 
را فوراً در سامانه مذکور ثبت کنند. قوه قضائیه 
نیز مکلف اســت اطلاعات مربوط به آرای 

قضائی راجع به حوادث رانندگی را در سامانه 
مذکور قرار دهد. دولت موظف است حداکثر 
ظرف مدت شــش ماه پــس از لازم الاجراء 
شــدن این قانون، سامانه مزبور را راه اندازی 
و دسترسی برخط )آنلاین( به آن را برای همه 
واحدهای نیروی انتظامی و وزارت بهداشت، 
شــرکت های بیمه، صنــدوق و واحدهای 
قضائی فراهم کند. همچنین نیروی انتظامی 
موظف است همزمان با تعویض پلاک وسیله 
نقلیه، مشخصات مالک جدید را در »سامانه 
جامع حوادث رانندگی« درج کند. همچنین 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور نیز مکلف 
است اسناد تنظیم شده در خصوص وسایل 
نقلیه مانند نقل و انتقال، وکالت و رهن را در 
سامانه مذکور درج کند. این تاکیدات قانونی 
در حالیســت که با وجود گذشــت نزدیک 
هشــت سال از ابلاغ قانون همچنان بر زمین 

مانده و اجرایی نشده است.
به زودی کارت سوخت پلاک های 

فاقد بیمه نامه بسته خواهد شد
مدیرعامل صندوق تامین خسارت های 
بدنی درباره قطع سهمیه کارت سوخت افراد 
بدون بیمه نامه شخص ثالث گفت: براساس 
ماده ۴۸ قانون بیمه شخص ثالث مصوب سال 
۹۵ ، ستاد حمل و سوخت را مکلف کرده که از 
شارژ و صدور کارت سوخت وسایل نقلیه ای 
که فاقد بیمه نامه هستند، جلوگیری کند ولی 

همچنان این قانون به شکلی که باید اجرا نمی 
شود. قمصریان خاطر نشان داد: البته از دو سال 
قبل این قانون برای نفت و گاز ســوزها اجرا 
شده ولی درباره بنزین سوزها نظر بر اجرای 
مرحله به مرحله آن بود و اول با تاکسی ها و 
وانت بارها شــروع شــد و از میان ۳۶۰ هزار 
دستگاه تاکســی زرد و سبز بدون احتساب 
اسنپ و تپسی، حدود ۳۰ هزار تا بیمه شخص 
ثالث هم نداشتند که قریب به ۱۰ درصد است 
که این آمار در تاکسی های اینترنتی به مراتب 
خیلی بالاتر اســت. وی خاطر نشــان کرد: 
نزدیــک به یک میلیون وانت بار در کشــور 
وجــود دارد که کمتر از ۳۰۰ هزار دســتگاه 
بیمه نامه شــخص ثالث ندارند که مرحله به 
مرحله ستاد حمل ونقل سوخت بالای ۲۰۰ 
هزار کارت سوخت را این خودروها را باطل 
کرده که ممکن اســت تعــدادی از آنها تردد 
داشته و تعدادی هم در پارکینگ منازل باشد 
که در حال باطل شــدن کارت های سوخت 
این خودروها است. مدیرعامل صندوق تامین 
خسارت های بدنی با بیان اینکه در حال تلاش 
هستیم تا قبل از اینکه اگر دولت در زمانی که 
صلاح بداند، نســبت به اصلاح قیمت های 
حامل های انرژی اقدام کند، دیگر مشکلی در 
این زمینه وجود نداشته باشد، تصریح کرد: ۱۳ 
میلیون موتورسیکلت در کشور وجود دارد و 
از این تعداد حدود ۱۲ میلیون احتمالا در حال 

تردد هســتند و حدود ۱ میلیون اسقاطی و از 
رده خارج است که از این تعداد تنها کمتر از ۲ 
میلیون بیمه نامه ثالث دارند. وی تصریح کرد: 
بطور دقیق نمی تــوان گفت که چه تعداد از 
این ۱۲ میلیون موتور سیکلت کارت سوخت 
دارند ولی براساس برآوردها حدود ۶ میلیون 

حتماً و قطعاً کارت سوخت دارند.
تکلیف ۴ میلیون کارت ســوخت 

موتور سواران مشخص نیست
قمصریان با اشــاره به اینکه از ۲ میلیون 
موتور ســواری که بیمه ثالث دارند، ممکن 
است افرادی باشند که کارت سوخت نداشته 
باشند، اظهار داشت: اگر این دو میلیون بیمه 
نامه دار کارت سوختشــان به سامانه متصل 
باشد تا ۶ میلیون دارنده قطعی کارت سوخت، 
یعنی تکلیف کارت سوخت ۴ میلیون دیگر 
مشخص نیست، درحالی که تکلیف و قانون 
اســت که مردم بیمه نامه بخرند و هم وظیفه 
حاکمیت اســت که بخواهــد در این زمینه 
حکمرانی کند. وی ادامه داد: در خودروهای 
ســواری نیز حدود ۲۷ تا ۲۸ میلیون دستگاه 
ســواری وجود دارد که وانت و تاکسی ها نیز 
جزء این تعداد هســتند ولی حدود ۲ میلیون 
دســتگاه به دلایل مختلف از جمله اسقاطی 
بــودن بیمــه نامه ندارد که مــی توان کارت 
ســوخت آنها را نیز بســت، چون بیمه نامه 
ندارند. مدیرعامل صندوق تامین خســارت 

های بدنی با بیان اینکه براساس بخشنامه بیمه 
مرکزی، ممکن است در آینده بسیار نزدیک 
کارت ســوخت خودروهای بدون بیمه نامه 
با هماهنگــی هایی که میان دســتگاه های 
مختلف قطع شود، گفت: بزودی زیرساخت 
های لازم برای اتصال دستگاه های مختلف 
متولی ســوخت خودروها بــه یکدیگر از 
جمله راهداری، ستاد مدیریت حمل و نقل و 
سوخت و بیمه مرکزی تکمیل خواهد شد و 
به محض اتمام آن، این قانون نیز برای تمامی 
خودروها اجرایی می شود. وی با بیان اینکه 
در صورت نداشتن بیمه نامه کارت سوخت 
وســایل نقلیه ای که بیمه نامه ندارند، بســته 
خواهد شد، تصریح کرد: البته بعد از تهیه بیمه 
نامه شخص ثالث کارت سوخت این وسایل 
دوباره متصل خواهد شد و می توانند از کارت 

ها استفاده کنند.
زمان برای اجرای قانون همچنان 

نامشخص است
به تازگی طرح بخشودگی جرایم مالکان 
وسایل نقلیه فاقد بیمه نامه به مناسبت دهه فجر 
آغز شده است و اگرچه تصور می شود پس 
از اجرای آن، بحث قفل شدن کارت سوخت 
وسایل نقلیه فاقد بیمه نامه به جریان بیفتد اما 
همچنان زمان اجرای این طرح نامعلوم است.
به نظر می رســد تا زمانی که زیرساخت های 
فنی و اطلاعاتی دســتگاههای مرتبط آماده 
نباشد و اتصال داده ها بین آنان صورت نگیرد 
و نیز تعداد دقیق وســایل نقلیه فاقد بیمه نامه 
مشخص نشود، نتوان نمی توان منتظر اجرای 

دقیق این بخش از قانون بود.

هشداربهمالکانخودروهایبدونبیمهنامه؛

کارتسوختوسایلنقلیهفاقدبیمهبزودیقفلمیشود

گروه اقتصــادی - طلا کالای 
ارزشــمندی که این روز ها در فضای 
مجــازی و حقیقی توجه اغلب افراد را 
به سوی خود جلب کرده است و این را 
می توان به وضوح از تبلیغات گسترده ای 
که بــرای خرید و فروش طلا از طریق 
پلتفرم های آنلاین می شــود به خوبی 
درک کرد؛ به طوری که نه تنها در فضای 
مجازی تبلیغات متعددی برای این منظور 
می شود بلکه بیلبورد های طلایی سطح 
شهر نیز، حکایت از این موضوع دارند؛ 
تا جایی که کمتــر بزرگراهی در تهران 
پیدا می شود که به تبلیغات پلتفرم های 
خرید و فروش آنلاین نپرداخته باشد و 
این نشان می دهد که بازار طلا و رقابت 
فروش در این حوزه بســیار داغ است.   
از سال های اخیر تاکنون، اغلب مردم به 
خرید و فروش طــلا روی آورده اند و 
دلیل مهمی که می توان برای آن برشمرد 
سرمایه گذاری امن در این بازار و حفظ 
دارایی در برابر تورم اســت؛ چراکه از 
دیرباز طلا همیشه از محبوبیت خاصی 
در مقایسه با بازار های موازی برخوردار 
بوده است و حتی زمانی که یک بازاری 
رشــد می کرد از ســکه بــودن آن یاد 
می کرده اند و یا اگر زمینی در منطقه ای 
از کشور جای رشد و پیشرفت داشت 
از عبارتی مثل »زمینش طلاست«! این 
موضوع، طبیعی است که افراد در رکود 
اقتصادی فعلی بدنبال بازاری باشند که 
در اغلب مواقع، ســکه باشد و ریسک 

کمتری به همراه داشته باشد. 
امــا نکته ای که وجــود دارد این 
است که وقتی بازاری مثل طلا با سیلی 
از تقاضا رو به رو می شــود بدون شک، 
ریســک هایی را هم، به همــراه خود 

خواهد داشت.
فقط بــا ۱۰۰ هــزار تومان 

صاحب طلا شو
از ســال ۹۹ شــاهد بوده ایم که 
پلتفرم های آنلاین خرید و فروش طلا 
جای خود را در زندگی مردم باز کرده اند 
و در ســال های گذشته، اسامی متنوع و 
متعــدد آنها بیــش از پیش نقل محافل 
شده اند و با بازارگرمی هایی، چون »فقط 
با ۱۰۰ هزار تومان صاحب طلا شــو!« 
تلاش کرده اند که اعتماد افراد را جلب 
کنند تا به زعم خودشان، مردم در شرایط 
فعلی اقتصــادی از این بازار جا نمانند.  
این در حالی است که هم اکنون، هر گرم 
طلای ۱۸ عیار، قیمتی بیش از ۵ میلیون 
تومان دارد و همین امر کافی اســت تا 
موضوع پرریسک خالی فروشی پرُرنگ 
شــود و اگرچه اتحادیه و فعالان حوزه 
طلا و جواهرات در این رابطه هشــدار 
جدی داده اند، اما خرید و فروش طلای 
آب شــده از طریق پلتفرم های آنلاین 
همچنــان خریداران خــود را دارد؛ به 
طوری که حسین رحیمی، رئیس پلیس 
امنیت اقتصادی فراجا در گفت وگوی 
خود بــا »میز اقتصاد« گفت: با پیگیری 
ویژه پلیس و دســتور مقامات قضایی، 
بیش از یک و نیم تن طلا را از شرکت ها 
گرفتیم و در اختیــار بانک های عامل؛ 
کارگشا و ملت قرار دادیم و آمار ها نشان 
می دهند که بیــش از ۱۰ میلیون نفر از 
این پلتفرم ها طلای آب شده خریداری 
کرده اند؛ بنابراین تضمین ســرمایه ای 
که مردم در این پلتفرم ها گذاشــته اند 

کجاست؟
نگرانی هــای  اســت  گفتنــی 
خالی فروشــی و کلاهبرداری در بازار 
طلا کــه در این روز ها تیتر رســانه ها 
شده اند بیشــتر به خاطر این است که 
قصه »سکه ثامن« و »کوروش کمپانی« 
تکرار نشــود. کیومرث امیریان، رئیس 
کمیسیون تخصصی طلا، جواهر و نقره 
اتاق اصناف ایران در این خصوص بیان 

کرد: مجوز ها با نظارت اصناف در درگاه 
ملی مجوز ها صورت می گیرد و حدود 
۲۸۶ پروانه کسب در فضای مجازی به 
منظور فروش طلای آب شــده صادر 
شده است و نظارت کامل بر این موضوع 
داریــم؛ به طوری که پلتفرم های آنلاین 
خرید و فروش طلا موظف هستند که 
طلا را در بانک موردتأیید خودشان قرار 
دهند و ســپرده ای که در عیار طلا درج 

می شود ۷۵۰ یا ۲۴ عیار است.
رئیس کمیسیون تخصصی طلا، 
جواهــر و نقره اتاق اصناف ایران اظهار 
کــرد: اتاق اصناف ایران متولی اصناف 

اســت و بر کلیه اتحادیه های کشــور 
نظــارت دارد و به همین دلیل، اصناف 
ایــران هیــچ گونه جــوازی را صادر 
نمی کنــد و صرفاً ضوابــط و قوانین و 
پیشنهاد های اتحادیه ها را موردبررسی 

قرار می دهد. 
بانــک کارگشــایی میزبان 
حــدود یــک و نیــم تــن طلای 

پلتفرم های آنلاین
امیریان تصریح کرد: در ســال ۹۹ 
ضوابط پلتفرم ها در حالی نوشته شد که 
هنوز قیمت و تقاضای طلا تا این حد، 
افزایشــی نبود ولی بعد از آن، تجارت 

الکترونیک شاهد سامانه ها و سکو هایی 
بود که به صــورت قارچ گونه و بدون 
دریافت مجوز کامل افزایش پیدا کرده و 
با مبالغ کم و زیاد شروع به فروش طلای 
آب شده کردند و همین موضوع باعث 
ایجاد حساسیت بر روند کاری آنها شد و 
اتاق اصناف ایران نیز، بازنگری درمورد 
ضوابط طلای آب شده را در دستور کار 
خــود قرار داد و عــلاوه بر این، کمیته 
متشکل از سازمان هایی مثل اتاق اصناف 
ایران و پلیس امنیت و پلیس اقتصادی و 
بانک مرکزی در مرکز تتا تشــکیل شد 
که بررســی ها را در دســتور کار خود 

قرار دادیم و مشاهده کردیم افراد دارای 
سامانه و پلتفرم به فروش زیادی طلای 
آب شده پرداخته اند و بدنبال آن، به آنها 
اخطار دادیم که در نهایت، بر اســاس 
رصد صورت گرفته، حدود یک و نیم 
تــن طلای این پلتفرم ها در مدت زمان 
کمتر از یک ماه، جذب بانک کارگشایی 
شــد.رئیس کمیسیون تخصصی طلا، 
جواهر و نقره اتاق اصناف ایران افزود: 
به هموطنان توصیــه می کنم که حتماً 

طلای خــود را بــه صورت 
فیزیکی با فاکتــور خریداری 
کنند و در عیــن حال، به تمام 
پلتفرم ها و ســکو ها نیز اخطار 
داده شــده است که حتماً باید 
یک محل فیزیکی دارای جواز 
کســب اتحادیه برای تحویل 
طلا داشته باشند.در ادامه، رضا 
الفت نسب، عضو هیئت مدیره 
اتحادیــه کســب و کار های 
فضای مجازی گفت: از حدود 
۴ سال گذشته، دستورالعملی 
در اتحادیه کســب و کار های 
مجازی نوشته شد و به تصویب 
رسید که متقاضیان فروش طلا 
در فضای مجــازی در حالتی 
می توانند اقدام به این کار کنند 

که یا خودشــان طلافروشان باشند و یا 
این که از اتحادیه طلافروشــی مجوز 
داشته باشــند و یا این که با طلافروش 
دارای مجوز رسمی قرارداد امضا شده 
داشته باشند تا مسئولیت فروش طلا را 
برعهده بگیرد و نکته مهم مورد اشــاره 
در دستورالعمل این است که حتماً باید 
نظارت بر این موضوع وجود داشته باشد 
و طلا به خریدار تحویل داده شود. عضو 
هیئت مدیره اتحادیه کسب و کار های 
فضای مجازی مطرح کرد: متأســفانه 
در ۳ ســال گذشــته، اتحادیه کسب و 
کار های مجازی به نوعی، تعطیل است 

و کمیسیون های مهمی مثل بازرسی که 
نقــش مهمی در ایــن خصوص دارند 
عملًا تعطیل هستند و به همین دلیل، بنده 
از تعداد مجوز های صادر شده اطلاعی 
ندارم و امیدوار هستم که اتحادیه بزودی 
بتواند فعالیت خود را به صورت رسمی 
ادامه دهد و نظارت لازم را داشته باشد. 
الفت نســب تأکید کــرد: بنده از 
مردم درخواســت می کنم که به شرایط 
مطلوب و مجوز های قانونی طلا هایی 

که خریداری می کنند توجه کنند و حتماً 
طلا را دریافت کرده و برای خرید طلا 
از طریق مراکز دارای جواز کسب اقدام 

کنند که به ذخیره طلا می پردازند.
مهلــت ۵۰ روزه بــه کمیته 
طلا بــرای رعایت ضوابط جدید 

مجوزها 
گفتنی است که محمدرضا حاجی 
جعفــری، معاون مرکــز بهبود محیط 
کســب و کار وزارت اقتصاد از مهلت 
۵۰ روزه به کمیته طلا خبر داد تا ضوابط 
جدیدی برای صدور مجوز پلتفرم های 
خریدوفروش طلا تدوین کند و علاوه 

بر این، تأکید کرد: دو شرط اساسی باید 
به این ضوابط افزوده شــود. نخست، 
سپرده گذاری طلا در بانک کارگشایی 
اســت؛ به طوری که هر متقاضی باید به 
میــزان خرید و فروش خــود، طلا در 
بانک کارگشــایی سپرده داشته باشد و 
دوم، تضمین امنیت پلتفرم است. یعنی 
باید زیرســاخت های امنیتی لازم برای 

سایت ها فراهم شود.
معــاون مرکــز بهبــود محیط 
کســب وکار وزارت اقتصاد 
ادامه داد: مشــکل اصلی این 
اســت که کاربرگ مربوط 
به »سامانه معاملات آنلاین 
طــلا، طــلای آب شــده و 
جواهرات« بــدون رعایت 
امنیتــی تدوین  ملاحظات 
شده بود. این در حالی است 
که در گذشــته، هر متقاضی 
صرفاً بــا ارائه یک قرارداد با 
یک طلافــروش و دریافت 
نمــاد اعتماد می توانســت 
برای دریافت مجوز فعالیت 
اقــدام کند و این روند باعث 
شــد که نهاد های امنیتی به 
موضــوع ســهولت صدور 
این مجوز ها حساس شوند 
و درخواست توقف آن را مطرح کنند.

حاجی جعفری افــزود: از آن جایی که 
طبــق تبصره های ۲ و ۴ مــاده ۷ قانون 
اصلاحیه اجرای سیاست های اصل ۴۴، 
توقــف کامل صدور مجوز ها ممنوع و 
جرم انگاری شده است؛ بنابراین امکان 
جلوگیری از صدور مجوز وجود ندارد؛ 
مگر به صورت موقت و به منظور اصلاح 
ضوابط. بر همین اساس، در جلسه ۸۵ 
هیئت مقررات زدایی تصمیم گرفته شد 
که صدور این مجوز ها به مدت ۵۰ روز 
متوقف شــود تا ضوابــط لازم تدوین 

شود.

بازی با سرمایه خرد؛ این بار در 
پوشش طلا!

این روزها، تبلیغات گسترده فروش طلا با هر مبلغی از طریق پلتفرم های آنلاین در حالی افزایش پیدا کرده اند 
که برخی از مجوز ها و نظارت های آن با، اما و اگر های بسیاری رو برو هستند.

اقتصادی

عضو هیئــت مدیره اتحادیه کســب و 
کار هــای فضــای مجازی مطــرح کرد: 
متأســفانه در ۳ سال گذشــته، اتحادیه 
کسب و کار های مجازی به نوعی، تعطیل 
است و کمیسیون های مهمی مثل بازرسی 
که نقش مهمی در این خصوص دارند عملًا 
تعطیل هســتند و به همین دلیل، بنده از 
تعــداد مجوز های صادر شــده اطلاعی 
ندارم و امیدوار هستم که اتحادیه بزودی 
بتواند فعالیت خود را به صورت رسمی 
ادامه دهد و نظارت لازم را داشــته باشد. 

درنشستالزاماتتحققهدفگذاریبرنامهتوسعهدربخشمعدنعنوانشد؛

دولتبایدتصدیگریرابهصفربرساند
گــروه اقتصادی - فعالان بخش 
معدن کشور همگی معتقدند که جریان 
رشــد ۱۳ درصدی بخــش معدن که 
هدف گذاری برنامه توسعه هفتم است، 
نه تنها دور از انتظار نیست و دست یافتنی 
خواهد بود اما الزاماتی هم دارد؛ رعایت 
الزامات جزو وظایف است؛ برای تحقق 
این هدف گذاری از قضا چشم به کمک 
دولت نداریم می خواهیم فعالیت خود 
را داشته و از ظرفیت بخش خصوصی 
به درستی اســتفاده کنیم؛ بنابراین طبق 
قانــون چند دهه گذشــته، دولت باید 
تصدی گری را به صفر برســاند و تنها 
ناظر باشــد. نشســت الزامات تحقق 
هدف گذاری برنامه توســعه هفتم در 
بخــش معدن، با حضــور محمدرضا 
بهرامن )رئیس خانه معدن ایران(، قدیر 
قیافــه )نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران 
و فعال بخش معدن( وبهرام شــکوری 
)رئیس کمیسیون معادن اتاق بازرگانی 
ایران( برگزار شد. در ابتدای این نشست، 
محمدرضا بهرامــن- نایب رئیس اتاق 
بازرگانــی ایران و رئیــس خانه معدن 
ایران - ضمن اشاره به ثروت های الهی 
در کشــور، اظهار کرد: این ثروت های 
خدادادی بســیار می تواند کمک کننده 
به بهبود شــرایط اقتصادی کشور دارد؛ 
علت اساسی این موضوع این است که 
ما ثروتی همچون ساختار زمین شناسی 
کشــور داریم که به ما به اجازه می دهد 
که ما بتوانیم از ظرفیت آن استفاده کنیم. 
وجود نفــت و گاز به ما اجازه می دهد 

که از ظرفیت نفت و گاز اســتفاده کنیم. 
اعتقاد ما بر این اســت که وقتی نفت و 
گاز در کنار ســایر مــواد معدنی وجود 
دارد، در حقیقت یک ظرفیت ویژه برای 
ذخایر است. اینکه ما عموماً نمی توانیم 
در زنجیره ارزش افزوده در بخش مواد 
معدنــی که نیاز به انرژی دارد، انرژی را 
تامین کنیم کــه از ظرفیت ها به خوبی 
استفاده کنیم، مشکل اصلی ماست. وی 
افزود: سه کشور هستند که این شرایط 
و ویژگی های خاصِ نفت و گاز و سایر 
مــواد معدنی را در اختیــار دارند؛ ما در 
منطقه، اولین فرصت سرمایه گذاری در 
منطقه هستیم. انتخاب ۱۳ درصد برای 
برنامه توسعه هفتم، با توجه به ظرفیت ها، 
انتخاب درســت و قابل تحقق است اما 
آیا این انتخاب، با شرایط موجود، قابل  
دسترسی هســت؟ ما به عنوان متولی 
بخش معدن و در واقع به عنوان سکاندار 
بخش اقتصاد،  تعاریفی را ایجاد کردیم 
که چه کاری باید کرد و چه مســیری را 
دنبال کنیم. همانطور که ابتدای انقلاب، 
همه بخش ها را دولتــی کردیم، امروز 
باید خصوصی شــود و الزام این است 
که به بخش دارای اهلیت ســپرده شود. 
رئیس خانه معدن ایران، ضمن تاکید بر 
ضرورت فضاســازی و شفاف سازی 
بــرای ورود ســرمایه های خارجی به 
بخش تولید و معدن کشور، گفت: امروز 
بسیاری از کشورها از جمله چین و روسیه 
نیز چون ما، تحریک هستند اما مشکلی 
در تبادلات مالی خود ندارند.همانطور 

که اشاره شد، سه کشور روسیه، آمریکا 
و ایــران دارای ذخایــر معدنی بالایی 
هستند، این امر فرصت سرمایه گذاری 
در منطقــه بر روی معدن را فراهم کرده 
است اما از این ظرفیت استفاده نمی شود. 
بهرامن با بیان اینکه بخش خصوصی به 
عنوان سهامدار بخش معدن، برای رشد 
بخــش معدن الزاماتی را تعریف و ارائه 
کرده، گفت: از ۶۵ سال گذشته تا کنون 
حدود ۱۰ میلیارد یورو سرمایه گذاری 
در بخش معدن انجام شــده است؛ این 
درحالیست که بایستی ۵۵ میلیارد یورو 
به بخش معدن کشــور تزریق می شد. 
در حقیقت توســعه بخش معدن باید 
از محــل ســرمایه گذاری های بخش 
خصوصی انجام شود. نه اینکه از محل 
درآمدهای دولتی باشد؛ دولت باید نقش 
تسهیل گری ایفا کند. نایب رئیس اتاق 
بازرگانی ایران ضمن اشاره به اینکه باید 
رشد را در اقتصاد تعریف کنیم، تصریح 
کرد: بــا اراده جمعی می توان به اهداف 
خود در بخش توســعه ای بخش معدن 
برسیم؛ بخش خصوصی راهکارهایی 
برای تحقق رشــد ۱۳ درصدی دارد و 
بایــد با تغییر نگاه، دولت ناظر بر بخش 
معادن باشد. همه کشورها قانون بخش 
معدن را دارند، نظارت حاکم بر عملیات 
است، دولت وقتی ناظر باشد می تواند از 

توانمندی ها و ظرفیت بخش خصوصی 
استفاده کند. بخش معدن باید خصوصی 
شود. در حقیقت باید نگاه به بخش معدن 
تغییر کند.رئیس خانه معدن ایران ادامه 
داد: موضــوع مواد ناریه )مواد منفجره( 
از سوی وزارت اقتصاد در حال پیگیری 
اســت تا بتوانیم از انحصار خارج کنیم.

قدیر قیافه- نایب رئیس اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی ایران- ضمن 
تاکید بر اینکه نبود صرفه اقتصادی، سبب 
تعطیلی برخی معادن شده است، اظهار 
کــرد: بخش خصوصی با مشــکلات 
متعددی در حوزه معدن مواجه اســت. 
امنیت ســرمایه گذار از جمله مســائل 
مهم در توسعه بخش معدن است که در 
کشــور ما توجه جدی به آن نمی شود؛ 
سرمایه گذار باید احساس امنیت کند، 
در غیر اینصورت سرمایه گذاران دیگر 
تمایلی به همکاری ندارند و از کشــور 
خارج خواهند شــد. وی خاطرنشــان 
کرد: بخش خصوصی آمادگی همکاری 
کامل با بخــش دولتی دارد. بایســتی 
واردات ماشــین آلات و تجهیــزات 
معدنی تسهیل شــود و تخصیص ارز 
صورت بگیــرد. واردکنندگان نیازمند 
تخصیص ارزی هستند که بتوانند آن را 
بفروشند و صرف سرمایه گذاری  توسعه 
زیرساخت ها کند. این فعال بخش معدن 

کشور تاکید کرد: اقتصاد باید پیش بینی 
پذیر باشد؛ اینکه هر روز بخشنامه های 
جدید صادر می شود؛ این تعدد و تناقض 
در بخشنامه ها به مشکلات بخش معدن 
دامن می زند. وی تصریح کرد: رشد ۱۳ 
درصدی بخــش معدن در برنامه هفتم 
بدون تامین ملزومات آن ممکن نیست.

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران، 
قیافه، با بیــان اینکه بخش معدن یکی 
از بخش های متعهــد در حفظ محیط 
زیست است، اظهار کرد: چند سال پیش 
مقام معظم رهبری به بحث جایگزینی 
معدن به جای نفــت پرداختند؛ اگر در 
بخش معدن ســرمایه گذاری کنیم به 
منویات رهبری دســت خواهیم یافت. 
چنانچه یــک برنامه ریزی بلند مدت و 
با چشــم انداز ۲۰ تا ۳۰ ساله در حوزه 
معدن برنامه ریزی و سرمایه گذاری کنیم، 
می توانیم وضعیت بسیار متفاوت تر در 
بخش معدن ایجاد کنیم. ایران با داشتن 
حــدود یک درصــد جمعیت جهان با 
داشتن یک مساحت حدود یک یازدهم 
کشــور روســیه، دارای ۲۷.۵ میلیارد 
تریلیــون دلار ارزش ذخایر زیرزمینی 
اســت؛ این یعنی ما بــا جمعیت تقریباً 
نصف جمعیت روســیه مقام پنجم در 
جهان داریم و یک ســوم روسیه، دارای 
ذخایر شناخته شده زیرزمینی هستیم؛ 

این درحالیست که در کشور ما تاکنون 
اکتشافات جدی و سیستماتیک مبتنی بر 
دانش ها به واسطه بسیاری از معضلات 
پیچیدگی هــا و در حقیقت ســدها و 
موانع پیش پا، اتفاق نیفتاده است؛ چرا؟ 
چنانچه چنین اتفــاق مهمی در بخش 
معدن کشــور، محقق شود و اکتشافات 
به روز و سیستماتیک اتفاق بیفتد، حتماً 
بــا وضعیت ثروت هــای زیرزمینی ما 
که بسیار بیشتر اســت، شرایط بهتری 
خواهیم داشت اما نکته مهم اینجاست 
آنچه که ما برای دستیابی به ثروت های 
زیرزمینی، به شدت به ما کمک می کند، 
نه تکنولوژی است و نه هیچ مورد دیگر؛ 
بلکه سرمایه های انسان بایستی به شدت 
مــورد توجه قرار گیرد. ســرمایه های 
انســان در حوزه معدن متفاوت است؛ 
امروزه شــاهد این هستیم که از ابتدای 
بخش معدن که اکتشاف است تا حوزه 
اســتخراج، فرآوری و حتی استفاده از 
هوش مصنوعی و هوشمندســازی که 
آن نیز در حقیقت به وسیله سرمایه های 
انسانی اتفاق می افتد، این سرمایه  انسانی 
به خوبی کشور حفظ نمی شود. وی ابراز 
امیدواری کرد که همانگونه که بسیاری از 
مسئولان، دولت و مجلس نگران خروج 
یک دلار از کشــور هســتند، نسبت به 
سرمایه های انسانی هم توجه ویژه داشته 

باشند تا بتوانیم از  این سرمایه های انسانی 
در کشــور برای اعتلای ایران استفاده 
کنیم. بهرام شکوری-رئیس کمیسیون 
معادن اتاق بازرگانی ایران- نیز در ادامه 
این نشست، ضمن اشــاره به موضوع 
جایگزینی معدن با نفت، تصریح کرد: 
آنقدر این کشور در حوزه های مختلف 
پتانســیل دارد که مطمئناً هر کدام از این 
زنجیره مواد معدنی هم می تواند، خود 
درآمد ارزی برای کشــور ایجاد کند اما 
مشــروط به اینکــه حمایت جدی هم 
صورت بگیرد. وی خاطرنشان کرد: در 
برنامه هفتم توسعه می توانیم در حقیقت 
۱۳ دصرد رشد را ایجاد کنیم؛ اما همین 
بحث های چند نرخی بودن ارز، مسائل 
ارزی و عوارض سنگین و حقوق دولتی 
و... گرفتاری هایی اســت که به هر حال 
بخش معدن و صنایع معدنی با آن روبرو 
است و همه این ها اسباب و زنجیرهایی 
شــده است به پای فعالان معدنی. دیگر 
الان ما به دنبال توســعه نیستیم؛ بلکه به 

دنبال بقا و حفظ تولید هســتیم؛ اکنون 
به توســعه دیگر نمی توانیم فکر کنیم. 
با وجود ســه روز قطعی برق در هفته، 
چگونه می توان به توســعه فکر کرد. ما 
امــروز جمع شــده ایم که به مجلس به 
عنــوان قانونگذار، بــه دولت به عنوان 
سیاست گذار، بگوییم که در این کشور 
ظرفیت هــای خوبی در حــوزه مدنی 
وجود دارد و این رشــدی که در برنامه 
توسعه هفتم نوشته شده، در واقعیت هم 
می توانیم عملیاتی کنیم؛ همه این ها قابل 
اجرا و عملی اســت و ما تعهد می دهیم 
که این کار را انجام بدهیم اما مشــروط 
بــه اینکه همراهی هم صورت بگیرید، 
موانع برداشته شود و به بخش خصوصی 
اعتماد شــود. تاکنون به هر حال شــما 
مدیریت کردید، اکنون اجازه بدهید ما 
کار کنیم و شما نظاره گر باشید. ما چشم 
به هیچ کمک مالی و... هم نداریم، اتفاقاً 
تنها خواسته ما این است که بگذارند کار 

خود را بکنیم.
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